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第一條  為辦理學生修習通識教育課程相關事宜，特訂定「國立中山大學通識教育課程修

課辦法」（以下簡稱本辦法）。 
第二條  本校大學部學生修習通識課程，悉依本校通識教育課程架構（規劃）、相關學則及

本辦法之規定辦理。 
第三條  通識教育課程分為「語文素養」、「跨院選修」、「博雅課程」、「體驗性課程」及「運

動與健康」等課程，分述如下： 
（一） 語文素養：必修共 6 學分。 

1. 中文思辨與表達：必修共 3 學分。 
2. 英語文：必修共 3 學分。（詳見「國立中山大學學士班學生英文能力培育要
點」） 

3. 英語文能力認證。 
4. 中文系學生以中文系開設「國文」認列中文思辨與表達必修學分；外文

系學生以外文系開設「英文閱讀」認抵英語文必修學分，「學術英文閱讀」
認抵跨院選修學術英文（EAP）或專業英文（ESP）課程。 

（二） 跨院選修：必修共 8 學分，必須選修所屬學院以外並經西灣學院認可之專
業（基礎）課程(其中須修習 1門「學術英文」或「專業英文」課程)，原則上
於低年級（大一、大二）進行跨院選修，每學期選修一門為原則，加退選
階段可加選第 2 門。跨院選修之課程可納入相關整合學程之學分，滿足整
合學程相關規定，可取得學程證書。（詳見「國立中山大學通識教育跨院選
修實施要點」） 

（三） 博雅課程及體驗性課程：兩類課程合計必修共 14 學分。 
1. 博雅課程分成六大向度，包括向度一：美學（感）與文化詮釋、向度二：

道德哲學與生命教育、向度三：公民與全球視野、向度四：科技與社會、
向度五：物質與生命世界本質、向度六：自然環境、生態及其永續。 

2. 博雅課程必修 13 學分，至少選修 4 個向度（理、工、海選修第五、六向
度至多共 6 學分；文、管、社選修第五、六向度至少各 2 學分；西灣學
院所屬學生無論入學年度皆可自由選修），限大二以上選修(雙聯學位學
生不限大二以上選修)，每學期選修一門為原則，加退選階段可加選第 2
門，至多選修 19 學分，超過之學分數不得計入最低畢業學分。 

3. 本校全英語專班(分組/班)學生應選修至少 6 學分之全英語博雅向度課
程。 

4. 體驗性課程：必修 1 學分，包括：（1）「大學之道」必修（0 學分），學
生應於大三前(含大三)參加西灣學院所認可之 6 場活動為原則，成績以
通過/不通過（P/F）計分（詳見「國立中山大學通識教育『大學之道』
實施要點」）；（2）「服務學習」必修（1 學分，限大二以上選修，應於大
三前(含大三)修畢為原則），超修之學分數不得計入最低畢業學分（詳見



「國立中山大學通識教育服務學習實施要點」）；（3）「應用性課程」選修
（不含軍訓類課程）至多採計第 1 門課程之學分，第 2 門課程(含)以上
之學分不得計入最低畢業學分；若選修「應用性課程」則「博雅課程」
必修為 12 學分。 

（四） 運動與健康：必修共 4 學分，大一、大二修習，學分計入修習總學分數，
不計入最低畢業學分（詳見「國立中山大學西灣學院運動與健康課程選課
要點」）。選修之運動與健康課程，其所修學分計入修習總學分數，不計入
各學系最低畢業學分數內，但所修成績仍併入當學期平均成績內計算。 

第四條  通識教育課程修課及申辦抵免等事宜，悉依本校公告時程及相關規定辦理。 
第五條  若有未盡事宜，悉依相關法令規定辦理。 
第六條  本辦法經西灣學院課程委員會及教務會議通過，陳請校長核定後實施，修正時亦

同。 



NATIONAL SUN YAT-SEN UNIVERSITY 

Regulations for General Education Course Selection 

(Applicable to Students Enrolled in School Year 111 and After) 

 

Approved by the 178nd Academic Affairs Meeting on December 12, 2023. 

 

Article I. This set of “National Sun Yat-sen University (NSYSU) Regulations for General 
Education Course Selection” is issued explicitly for processing matters regarding courses 
of general education studied by students. 

Article II. When selecting general education courses, undergraduate students of NSYSU must 
follow regulations governing NSYSU’s general education course structure (plan), 
relevant academic regulations, and the regulations specified in this set. 

Article III. General education courses include four categories of Language Literacy, Inter-college 
Electives, Liberal Arts, Practical Experience, and Sport & Health: 

A. Language literacy: 6 required credits. 

1. Critical thinking and expression in Chinese: 3 required credits. 

2. General English: 3 required credits (for detailed information, please refer to 
“Regulation of Undergraduate Student English Proficiency Cultivation”)  

3. English Proficiency Standard. 

4. The “Chinese” course in the Department of Chinese Literature shall be 
recognized as the required credits of “Critical thinking and expression in 
Chinese.” As to the Department of Foreign Languages and Literature, the 
“English Reading” course shall be recognized as the required credits of 
“General English.” The “Academic English Reading” course shall be 
recognized as the Inter-college electives, English for Academic Purposes 
(EAP) or English for Specific Purposes (ESP) course. 

B. Inter-college electives: 8 required credits. All students must study 
professional/fundamental courses (including one EAP or ESP course) offered by 
NSYSU college(s) other than the student’s own that are approved by Si Wan College. 
In general, the inter-college electives are available only for first- and second-year 
students, with one course selected per semester. A second course may be selected 
during the Add/drop courses period. Credits for inter-college electives may be 
included as overall credits for relevant integrated programs. Students who meet 
applicable regulations of integrated programs may be issued program certificates. (For 



detailed information, please refer to “NSYSU Regulations for General Education 
Inter-College Electives”).  

C. Liberal Arts courses and Practical experience courses: Both programs total 14 required 
credits. 

1. Liberal Arts courses are arranged in 6 dimensions, including Aesthetic and 
Cultural Understanding (Dimension 1); Moral Philosophy and Life Bioethics 
(Dimension 2); Global Perspectives and Citizenship (Dimension 3); Science, 
Technology and Society (Dimension 4); Physical Science and Our Living 
World (Dimension 5); Natural Environment, Ecology, and Sustainable 
Management (Dimension 6). 

2. Students must obtain 13 Liberal Arts credits from at least four dimensions. 
Students from the College of Science, Engineering, and Marine Sciences can 
select a maximum of 6 credits from Dimensions 5 and 6. Students from the 
College of Liberal Arts, College of Management, and College of Social 
Sciences must select at least two credits in Dimensions 5 and 6. Students from 
Si Wan College can choose freely regardless of the admission year. The 
Liberal Arts courses are available only for sophomores and above (Joint Dual-
degree students are not limited to electives for sophomores and above), with 
one course selected per semester. A second course may be selected during the 
Add/Drop course period, with a maximum of 19 credits. Extra credits shall 
not be included in the minimum credit requirement for graduation.  

3. Students from English-Lectured Bachelor Class should select Liberal Arts 
courses at least 6 credits that are taught in English. 

4. Practical Experience courses: 1 required credit including (a) Within three 
years of admission (leaves of absence excluded), every student is 
expected to take six sessions of non-credit-bearing yet required “Primer 
on College Life: A Lecture Series” program approved by the Si Wan 
College. A P/F grading system applies to the program. (refer 
“Guidelines for the Implementation of the ‘Primer on College Life: A 
Lecture Series’ program”); (b) Within three years of admission (leaves 
of absence excluded), every student shall complete the required Service 
Learning course available only for sophomores and above. Any credit 
earned for the course over the maximum of one credit will not be 
counted toward the minimum number of credits required for graduation 
(refer “NSYSU General Education Regulations for Service Learning 
Course”); (c) Only the credit of the first applied course (excluding 
“Military Training”) will be counted for the minimum requirement for 
graduation, and credits from other courses will not be counted. If 
students have already taken any courses in the category of “applied 
course” (excluding “Military Training”), the minimum credits from 



Liberal Arts courses will be 12. 

D. Sport & Health courses: 4 required credits, studied during first and second years, and 
not included in the minimum credit requirement for graduation, but will be counted 
for total credits. (for detailed information, please refer to “NSYSU General Education 
Regulations for Physical and Health Education Program”).  

Article IV. The selection and credits waiver applications for general education courses shall be 
processed following schedules and regulations specified by NSYSU. 

Article V.  For matters not mentioned in this set of regulations, please refer to the relevant 
regulations and rules of NSYSU. 

Article VI. This set of regulations shall be implemented following approvals of the Si Wan College 
Course Committee and Academic Affairs Meeting and the President’s authorization. The 
same procedure shall be carried out when amendments are to be made. 


